
 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



1 

 

Algerian Journal of Human and Social Sciences 

 المجلة الجزائرية للعلوم الإنسانية والاجتماعية

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 ةمتخصصة في العلوم الإنسانية والاجتماعي علمية محكمة ،مجلة دولية نصف سنوية

 ضمن البوابة الجزائرية للمجلات العلمية صنف"ج" مصنفة

 

 صالح بوبنيدر - 3قسنطينة  جامعة تصدر عن

 

 10 العدد السابعالمجلد 

 

 

 2123 جــوان

 ر.د.م د : إ

 ر.د.م د : 

.constantine3.dz-ajhss@univrevue الإلكتروني للمجلةالبريد 

 ASJP :https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/579)(موقع المجلة في البوابة الجزائرية للمجلات

mailto:ajhss@univ-constantine3.dz
https://www.asjp.cerist.dz/en/PresentationRevue/579


2 

 

 كلمة رئيس التحرير
 المجلة الجزائرية للعلوم الإنسانية والجتماعية

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 
 بوبنيدر صالح-3جامعة قس نطينة 

المجلـــة الجزائريــة للعلــوم من  ،0202السابع، جوان من المجلد  ال ولالعدد أ ن نقدم لكم  يسعدنا

 صالح بوبنيدر. 3 تصدرها جامعة قس نطينة التي AJHSS– الإنســانيـــة والجتمـاعـية

، في مختلف تخصصات العلوم الرصينةتقدم لنا المجلة مجموعة من المقالت ، كما جرت عليه العادة

 الفنون ية والتس يير،القتصاد، الحقوق، العلوم العلوم الس ياس ية ،علم الجتماع ومنها الإنسانية والجتماعية

 الخبراء أ عضاءقبل  من بدقة تقييمها عدب اختيارها تم التي المقالت تتميز... الإعلام والتصالعلوم  وال دب،

القراء جميع و  ةن والطلبيوالباحث  ال ساتذة تناولها، حيث يس تفيد تم التي الموضوعات بتنوع للمجلة العلمية اللجنة

 .المفضلةوموضوعاتهم  البحثيةوفقًا لهتماماتهم  المقالتمن 

على درجة عالية من بمقال  الجزائريــة للعلــوم الإنســانيـــة والجتمـاعـيةمن المجلة  هذا العدد نفتح

 التراث مع المفكر هذا أ جراها التي المحاكاة خلال من نبيي بن مالك لفكر المعرفية الروافد حول ال همية

 .الطبيعية والعلوم الفلسفة مجال في المعرفي

في مثل العلاقات الدولية  مختلفة مواضيع وفي التخصصات مختلف فيثم نجد سلسلة من المقالت 

علم  ، ثم أ عمال مختلفة فيوالروحية الدينية الدبلوماس ية زاوية بعدها الس ياسي والقتصادي، وأ يضا من

دون  هذا ،الغذائيالجتماعية، ال من  ةمواضيع متنوعة حول المجتمع المدني، المسؤولي الجتماع من خلال

 في الإعلام، القتصاد الرقمي، الفنون وغيرها.نس يان مواضيع هامة 

 لكتشافها. القارئ ندعو مقالت متنوعة باللغات ال جنبية التي يتميز كذلك هذا العدد من

لكل من ساهم في  وشكري تحياتي بخالص مأ ن اتقدت كما ل يفوتنيأ تمنى لكم جميعا قراءة ممتعة  

صدار الذي جاء بفضل الله والتعاون  ،من المجلة الجزائرية للعلوم الإنسانية والجتماعية 0202 جوانعدد  اإ

 المثمر مع المؤلفين وأ عضاء هيئة التحرير واللجنة العلمية وكذلك جميع الموظفين الإداريين والتقنيين.
 

 والمعرفة!دامت خدمتنا للعلم 

 رئيس التحرير             

 ال س تاذة الدكتورة يسمينة بن عبد الرحمان                                                                     
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Editor’s Word 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 

University of Constantine 3- Salah BOUBNIDER 

 

It is with pleasure and enthusiasm that we present the first issue of the seventh volume of 

the Algerian Journal of Human and Social Sciences - AJHSS published by University 

of Constantine 3- Salah BOUBNIDER. 

As usual, the magazine offers us a collection of high-quality articles, in various 

disciplines of humanities and social sciences: sociology, political science, law, economics 

and administration, arts and literature, media and communication sciences... 

The articles selected after being thoroughly evaluated by members of the Journal's 

Scientific Committee are characterized by the variety of topics addressed. So, professors, 

researchers, students and all readers benefit from the articles according to their interests 

and favorite subjects. 

We open this issue of the Algerian Journal of Humanities and Sociology with a very 

interesting article about the knowledge streams of Malek Bennabi's thinking through his 

simulation with the cognitive heritage in the field of philosophy and natural sciences. 

Then we find a serie of articles in various disciplines and in different subjects such as 

international relations in the political and economic dimension, diplomacy in the light of 

religious and spiritual diplomacy, various works in sociology, various subjects about civil 

society, social responsibility, food security, media, digital economy, arts and so on. 

This issue is also distinguished by various articles in English and French languages, 

which we invite the reader to discover. 

I wish you a pleasant reading and I extend my sincere greetings and thanks to everyone 

who contributed to the release of June 2023 issue, which was possible with the fruitful 

cooperation between authors, members of the editorial board and the Scientific 

Committee, as well as all administrative and technical staff. 

 

Editor-in-chief 

Professor Yasmina Benabderrahmane 
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 عنوان المقال المؤلفون الصفحة
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